
روز ثبت نام مدارس كه مي رس�د، هزينه تراشي ها 
شروع مي شود و مدارس به خصوص غيردولتي ها با 
عناوين مختلفي مثل كلاس هاي فوق برنامه، غذاي 
دانش آموز و حضور تکميلی پول طلب مي كنند. اين 
در حالي است كه در سال تحصيلي جاري، تعطيلات 
پي درپي به  دليل سرما و آلودگي هوا اتفاق افتاد و به 
همين دليل بسياري از خدماتي كه مدارس بابتش 
پول گرفته بودند، ارائه نش�د. علاوه بر آن، به دليل 
تعطيل بودن كل مدرسه، هزينه هاي عمومي مدارس 
نيز كاهش پيدا كرد. از همين رو سود كلاني نصيب 
اغلب مدارس غيردولتي ش�د و آنها مبالغ زيادي 
را بابت كارهاي نکرده ش�ان در جيب گذاش�تند. 

ماه گذشته بود كه غلامحسين محسني اژه اي، رئيس 
قوه قضائيه دس��تور داد مدارس ب��ه دليل تعطيلات 
پيش آمده، پول هايي را كه باب��ت برنامه هاي تكميلي  
و رفت و آمد گرفته بودند، به خانواده ها برگردانند، پس 
از آن وزارت آم��وزش و پرورش بخش��نامه اي صادر و 
اين دس��تور قضايي را به مدارس ابلاغ كرد. همچنين 
دادستاني كل كش��ور در راستاي دس��تور رئيس قوه 
قضائيه در مورد تكاليف قانوني وزارت آموزش و پرورش 
براي رسيدگي به شكايات از مدارس مبني بر دريافت 
هزينه هايي كه در قبال آن خدماتي ارائه نشده اس��ت، 
اطلاعيه اي صادر كرد. حالا حدود يك ماه از اين قضايا 
مي گذرد، اما مدارس نس��بت به برگردان��دن پول ها، 
بهانه تراشي كرده اند و از كنار دستوري كه به آنها ابلاغ 
شده، عبور كرده اند. همين مسئله، گلايه والدين را به 
دنبال داشته اس��ت؛ تا جايي كه آنها مي پرسند چطور 
مدارس مي توانند از دستوري كه رئيس قوه قضائيه به 

آنها داده است، سرپيچي كنند؟!
 دستور قضايي صادر و بخشنامه ابلاغ شد، اما 

مدارس پول ندادند
پنجم بهمن ماه بود كه غلامحس��ين محسني اژه اي 
دستور داد: »به استثناي موضوعات مرتبط با مضامين 
آموزشي و تربيتي كه در محل خود قابل بررسي است، 
يكي از مشكلاتي كه به واسطه تعطيلي متكثر مدارس 
در سال تحصيلي جاري رخ داد، مقوله دريافت وجوه 
از اولي��اي دانش آموزان براي هزينه ه��اي مربوط به 
س��رويس اياب و ذهاب و تغذيه محصلان بود. بعضاً 
اولياي دانش آموزان گلايه دارند كه با توجه به تعطيلي 
زياد مدارس در اين سال تحصيلي، پول دريافت شده 
از آنها براي س��رويس رفت و آمد و همچنين تغذيه 
دانش آموزان، به آنها مس��ترد نمي ش��ود و حتي در 
مواردي مدارس براي وصول اين چك هاي دريافتي 
از والدين دانش آموزان اقدام مي كنند. بر همين مبنا 
مطلوب است دادس��تان كل كش��ور ضمن شنيدن 
اظهارات مس��ئولان مربوطه در آموزش و پرورش و 
همچنين اوليا، تدابير لازم را درباره رفع اين مش��كل 

اتخاذ كند.«
در پي دستور رئيس قوه قضائيه، مدير كل دفتر وزارتي 
آموزش و پ��رورش با اب��لاغ بخش��نامه اي اعلام كرد: 
»مدارس مبالغ گرفته ش��ده از اولياي دانش آموزان را 
كه به ازاي آن اقدامي نكرده اند، به نحو مقتضي جبران 

كنند.«
همچنين دادستاني كل كشور در راستاي دستور رئيس 
قوه قضائيه در مورد تكاليف قانون��ي وزارت آموزش و 

پرورش براي رسيدگي به ش��كايات از مدارس مبني 
بر دريافت هزينه هايي كه در قب��ال آن خدماتي ارائه 
نشده است، اطلاعيه اي صادر كرد. در اين اطلاعيه آمد: 
»وزارت آموزش و پرورش نظر به تكاليف قانوني مبني 
بر رسيدگي به ش��كايات از مدارس و با توجه به تأكيد 
رياست قوه قضائيه و نيز بررسي ها و مكاتبات قضايي با 
وزير آموزش و پرورش و ديگر مسئولان اين وزارتخانه 
مبني بر دريافت هزينه هايي كه در قبال آن خدماتي 
ارائه نشده است از جمله دريافت كامل سرويس رفت 
و آمد، غذا و ساير امور مرتبط كه با وجود تعطيلي هاي 
متعدد ناشي از برف و س��رما و آلودگي هوا يا كمك به 
مدارس، وزارت يادشده مكلف است ضمن بررسي دقيق 
موارد و گزارش ها با مراك��ز و مدارس متخلف برخورد 
قانوني و ترتيبي اتخاذ كند تا وجوه دريافتي غير قانوني 
به اولياي دانش آموزان مسترد و نتيجه اقدامات به عمل 
آمده را به اطلاع عموم برساند. « دادستاني كل كشور در 
اين اطلاعيه افزود: »در صورتي كه اوليا پس از انعكاس 
موضوع به واحدهاي نظارتي وزارت آموزش و پرورش 
به نتيجه نرسيدند با مراجعه به س��امانه گزارش هاي 
مردمي معاونت پيگيري حقوق عامه دادس��تاني كل 
كش��ور به نش��اني www. dadsetani. ir نسبت به 
طرح شكايت و دريافت كد رهگيري اقدام كنند. « در 
ادامه اين اطلاعيه نوشته شد: »دادستاني كل كشور در 
اجراي تكاليف قانوني خود ضمن انجام اقدامات قضايي 
و انعكاس گزارش ها و ش��كايات دريافت��ي به وزارت 
آموزش و پرورش تصميمات لازم را نس��بت به مراكز 
و مدارس يادشده اتخاذ كند و در صورت احراز تخلف 
حسب مورد نسبت به تعقيب قانوني مسئولان مربوط 

اقدام خواهد كرد.
به اين ترتيب، رئيس قوه قضائيه دستور داد و به دنبال 

آن »وزارت آموزش و پرورش« و »دادستان كل كشور« 
نيز بخشنامه و اطلاعيه اي صادر كردند، اما در مقابل اكثر 
مدارس پولي را كه بابت داير بودن و برگزاري برنامه هاي 

مختلف گرفته بودند، به خانواده ها برنگرداندند!
 گلايه خانواده ها از پولي كه برنگشت

خانم پرنيان، مادر يكي از دانش آموزان مقطع ابتدايي در 
مدرسه اي غيرانتفاعي در شمال تهران است. او با گلايه 
از عدم بازگشت پول از س��وي مدرسه اي كه دخترش 
در آن درس مي خواند به خبرنگار »جوان« مي گويد: 
»25 ميليون تومان شهريه بابت خدمات سال تحصيلي 
پرداخت كرديم، اما هر چند روز يكبار مدرسه تعطيل 
شد، وقتي از مدير مدرس��ه پول روزهاي تعطيل را كه 
خدماتي بابتش ارائه نش��ده مطالبه كردم، با قاطعيت 
گفت كه پول ها صرف خدمات ديگري براي دانش آموز 
شده است و قرار نيست كه به حس��ابمان برگردد. « او 
ادامه مي دهد: »متأس��فانه اين مدرسه علاوه براينكه 
پولي برنمي گرداند، بابت هزينه جشن هاي مختلفي كه 

برگزار مي كند هم از خانواده ها پول مي گيرد!«
آقاي خليلي، پدر دانش آموز ديگري در مقطع س��وم 
دبستان در مدرس��ه غيرانتفاعي غرب تهران است. او 
درباره هزينه سرويس فرزندش مي گويد: »ماهانه يك 
ميليون و 200 هزار تومان هزينه سرويس پسرم است، 
اما در روزهاي زيادي مدارس تعطيل بود و او به مدرسه 
نرفت. بعد از ابلاغ بخشنامه آموزش و پرورش مبني بر 
بازگرداندن مابقي پول هايمان بابت خدماتي كه دريافت 
نكرده ايم، به مدرسه رفتم و آن را مطالبه كردم، اما آنها 
گفتند كه با راننده سرويس قرارداد بسته اند و نمي توانند 

پولي را از او بگيرند.«
همچنين خانم طاهري، مادر دانش آموز مقطع ششم 
ابتدايي در مدرس��ه غيرانتفاعي واقع در شرق تهران 

است. او نيز با گلايه از اجرايي نشدن دستور رئيس قوه 
قضائيه براي بازگش��ت پول روزهاي تعطيلي مدارس 
به خانواده ها مي گويد: »در مدرس��ه دخترم، ش��هريه 
30 ميليون توماني مدرسه به اضافه هزينه 10 ميليون 
تومان ناهار و 11 ميليون تومان نيز بابت هزينه اياب و 
ذهاب دانش آموزان دريافت مي ش��ود، اما با تعطيلات 
مكرر مدارس هيچ ك��دام از اين مبالغ ب��ه خانواده ها 
برنگشت. اين در صورتي است كه رئيس قوه قضائيه در 
اين زمينه دستور صادر كرده و وزارت آموزش و پرورش 

هم بخشنامه زده است، اما گويا تأثيري نداشته است.«
او با بيان اينكه نظارت كافي بر عملكرد و تخلفات انجام 
شده از سوي مدارس غيردولتي وجود ندارد، مي گويد: 
»اكثر مدارس غيردولتي به ص��ورت خودمختار اداره 
مي شوند و به كسي بابت كارهايشان پاسخگو نيستند. 
آنها ش��بيه به مافيايي عمل مي كنند ك��ه هر چقدر 
بخواهند ش��هريه مي گيرند. حالا هم كه قصد ندارند 
پولي را بابت روزهاي تعطيل كه خدماتي به دانش آموز 
نداده اند به خانواده ها برگردانند، طوري كه اين تخلف را 

حق قانوني خودشان مي دانند.«
علاوه بر اين افراد، بس��ياري از والدين ديگري هستند 
كه نس��بت به عدم بازگش��ت پولش��ان گلايه دارند و 
نمي دانند كه شكايت خود را نسبت به اين موضوع در 

كجا مطرح كنند؟
 سرپرس�ت اداره كل انجمن اولي�ا و مربيان: 

تاكسيراني از مسئوليت شانه خالي كرده است
شهلا باقري، سرپرست اداره كل انجمن اوليا و مربيان 
در رابطه با رس��يدگي به ش��كايات والدي��ن مبني بر 
عدم دريافت پولش��ان از مدارس به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »ش��كاياتي مبني بر امتناع مدارس از عدم 
بازگشت پول به خانواده ها، به دستمان رسيده و تا جايي 

كه در حوزه اختياراتمان باشد به آنها رسيدگي خواهيم 
كرد، اما در برخي از موارد خ��أ قانوني وجود دارد كه 

باعث شده نتوانيم آن شكايات را بررسي كنيم.«
او با ذكر يك مثال توضيح مي دهد: »مثلًا مدرسه اي 
بدون توجه به اع��لام اداره كل آم��وزش و پرورش با 
راننده سرويسي قرارداد بسته يا اينكه برخي از والدين، 
بدون هماهنگي با مدرسه، با راننده سرويسي به توافق 
رسيده اند، در اين صورت مشكلات مبني بر دريافت 
پول از راننده را بايد خودش��ان حل و فصل كنند و از 
عهده آموزش و پرورش خارج است. در اصل آنها بايد 
در قراردادهايشان در خصوص ايجاد موارد اضطراري، 
مرجع حل اخت��لاف را مش��خص مي كردند تا طبق 
همان، از مرجع ح��ل اختلاف، موض��وع را پيگيري 

كنند.«
سرپرست اداره كل انجمن اوليا و مربيان با بيان اينكه 
راننده و خودرو، ابواب جمعي تاكس��يراني در شهرها 
هستند، مي گويد: » راننده  و خودرو ، ابواب جمعي وزارت 
آموزش و پرورش نيست و وزارتخانه فقط مصرف كننده 
خدمات آنهاست. در اين رابطه جلس��ات متعددي با 
تاكسيراني داش��تيم و صحبت هايي هم كرديم اما به 
دليل هجمه رس��انه اي عليه آموزش و پرورش، آنها از 
پاسخگويي شانه خالي كرده اند. در صورتي كه »راننده« 
مربوط به تاكسيراني مي شود و اگر تخلفي صورت گرفت 

آنها بايد پاسخگو باشند.«
 خ�أ قانوني در برخ�ورد با تخلف�ات مدارس 

غيرانتفاعي
باقري درباره س��رپيچي م��دارس از بازگرداندن پول 
روزهاي تعطيل به خانواده ها كه خدماتي به دانش آموز 
ارائه نشده است، اظهار مي كند: »در خصوص مدارس 
غيردولتي بايد به نكته توجه كنيد كه براساس قوانين 
موجود، نظارت اوليا  از شبكه نظارتي اين مدارس حذف 
شده اس��ت. در اين خصوص آقاي دكتر محمودزاده، 
رئيس س��ازمان مدارس غيردولتي و مش��اركت هاي 
مردمي بايد پاس��خگو باش��ند كه چرا بح��ث نظارت 
انجمن اوليا و مربيان در قوانين بالادستي شان حذف 
شده اس��ت؟ و به نظر من اين خأ بايد هر چه سريع تر 

برطرف شود.«
او ادامه مي دهد: »پس از دستور رئيس قوه قضائيه وزارت 
آموزش و پرورش بخشنامه اي را به مدارس صادر و اعلام 
كرد كه بايد تخلفات به مراجع ذي صلاح معرفي شود. 
منتها بخش نظارت و مراقبه هاي قضايي، پروتكل هاي 
مربوط به خودش را دارد و آموزش و پرورش نمي تواند 

در جايگاه رئيس قوه قضائيه ظاهر شود.«
سرپرست اداره كل انجمن اوليا و مربيان ادامه مي دهد: 
»اگر نظارت اوليا به شبكه نظارتي مدارس غيردولتي 
بازگردد، آن وق��ت ما مي توانيم از ب��اب انجمن اوليا  و 
مربيان به مس��ائل مربوط به مدارس غيردولتي ورود 
كنيم و بگوييم كه آنها در ح��وزه انعقاد قراردادها، چه 
نوع قراردادي و با چه ملاحظه اي بنويسند و همچنين 
آنها را ملزم  كنيم تا از پيمانكاري كه دعوت مي كنند، 
مراقبه كامل داشته باشند. در حال حاضر به شكايات 
والدين كه از طريق ادارات كل آم��وزش و پرورش به 
دستمان رسيده اس��ت، رس��يدگي خواهيم كرد، اما 
همانطور كه گفتم در خصوص رس��يدگي به تخلفات 
مدارس غير دولتي، خأهاي قانوني وجود دارد كه بايد 

برطرف شود.«

مصوب�ه مولدس�ازي و اجراي�ي ش�دن آن يک�ي از 
پربحث ترين مسائل روزهاي اخير بوده است. دولت 
دارايي هاي غيرمنقول بسيار زيادي دارد كه متأسفانه 
اشراف بسيار كمي به آنها دارد و تعداد و ارزش واقعي 
آنها را نمي داند. دارايي هايي كه راكد مانده اند و عملًا 
هيچ نفعي به دولت و جامعه نمي رسانند. مقامات دولت 
مولدسازي دارايي هاي دولت را گامي بزرگ در راستاي 
تحقق اصلاح ساختار بودجه مي دانند و اعتقاد دارند 
با اج�راي اين مهم كمك بزرگي به رش�د اقتصادي و 
افزايش بهره وري اموال مازاد دولتي انجام مي ش�ود. 

اما اين مصوبه و نحوه اجراي آن منتقداني دارد كه نگران 
شيوه اجرا و درآمد حاصل از فروش املاك و مستغلات 
دولت هس��تند. اين مصوبه كه ش��امل دارايي هاي راكد 
آموزش و پرورش هم مي شود در روزهاي گذشته مورد 
نقد و بررسي برخي از دغدغه مندان حوزه تعليم و تربيت 
قرار گرفته است. به عنوان نمونه يكي از موارد طرح شده، 
فروش مدارس خيرس��از بوده كه مورد تكذيب مديران 
آموزش و پرورش قرار گرفته اس��ت. ب��ا اين حال به نظر 
مي رسد افكار عمومي اقناع نشده و همچنان معتقد است 

اين مصوبه مي تواند دچار خطا و انحراف شود. 
در اين رابطه، سيدمحمد بطحايي وزير اسبق آموزش و 
پرورش در گفت و گو با خبرنگار روزنامه »جوان« گفت: 
مصوبه مولدسازي كه اين روزها منتقدان و مدافعاني دارد 
مشخصاً در حوزه آموزش و پرورش از دو منظر قابل بررسي 
اس��ت. منظر اول ماهيت و ش��كل اين مصوبه است كه 
با توجه به شرايط كشور و به تبع آن ش��رايط آموزش و 
پرورش به ويژه در حوزه عمراني مي تواند يك مصوبه مفيد 

و قابل استفاده باشد. 
 چرا مولدسازي قابل دفاع است؟

بطحايی گفت: به رغم همه تلاش هايي كه بعد از انقلاب 

براي استاندارد س��ازي فضاهاي آموزشي صورت گرفته 
همچنان با نقايص و كاستي هايي در كشور مواجه هستيم 
به ويژه در مناطق محروم و كمتر توسعه يافته كه به شدت 
بر موضوع عدالت آموزش��ي تأثير منفي گذاشته اس��ت. 
هم اكنون در آم��وزش و پرورش ب��ه دلايل مختلف كه 
مهم ترين آن تغيي��ر آمايش جمعيتي اس��ت مدارس و 
فضاهاي آموزش��ي و پرورش��ي را داريم كه امروز مورد 
استفاده دانش آموزان قرار نمي گيرد. بنابراين اين فضاها 
نه تنها باري از آموزش و پرورش بر نمي دارد، بلكه هزينه 
نگهداري مزيد ب��ر علت مي ش��ود و هزينه هايي را براي 
آموزش و پرورش ايجاد مي كند.  بطحايي با بيان اينكه از 
شكل و قالب مصوبه مشخص مي شود، هدف از مولدسازي 
بهينه كردن اين دس��ت مدارس و فضاهاي آموزش��ي و 
پرورشي اس��ت، اظهار كرد: مدارس��ي كه اكنون ديگر 
دانش آموز ن��دارد و تغيير كاربري پيدا ك��رده، به عنوان 
نمونه به كارگاه بسته بندي يا متأسفانه به محل نگهداري 
احشام و چهارپايان تبديل شده است. علاوه بر اين، امروزه 
در ش��هرها به دليل تغييرات جمعيتي و سطوح تجاري 
مدارس��ي را داريم كه يك زماني مناسب فضاي آموزش 
و پرورش بوده اما امروز در دل بازار و محل كسب و كار و 
تعميرگاه هاي اتومبيل قرار گرفته اند كه از حيث آلودگي 
هوا و آلودگي صوتي مناسب دانش آموزان نيست.  وزير 
اسبق آموزش و پرورش افزود: حالا مولدسازي مي خواهد 
اين مدارس را تبديل به احس��نت كند. اي��ن مدارس را 
بفروشد و در محل هاي مناسب مدارس، فضاهاي جديدي 
را براي دانش آموزان ايجاد كند. اين مهم مورد تأكيد متن 
مصوبه مولدسازي نيز است كه درآمدهاي حاصل از اين 
مصوبه بايد صرف حوزه هاي عمراني شود. بنابراين از اين 
منظر اين مصوبه مي تواند اثرات مثبتي را در حوزه عمراني 
آموزش و پرورش داشته باشد. به ويژه در شرايط كنوني 
كه آموزش و پرورش با كمبود نقدينگي در حوزه عمراني 

مواجه است!
 منتقدان چه مي گويند؟

بطحايي با اشاره به انتقادات صورت گرفته به اين مصوبه 
ادامه داد: وقتي نظرات منتقدان را مطالعه مي كنيم نشان 
مي دهد عمده اين انتقادها به نح��وه اجراي اين مصوبه 
است. صاحبنظران و دلسوزان نگران هستند كه حين اجرا 
پول به دست آمده از فروش يك مدرسه صرف هزينه هاي 
جاري مانند پاداش پايان خدمت معلمان يا حقوق معلمان 
حق التدريس شود. به بيان ديگر كسري بودجه دولت از 
طريق فروش املاك و مس��تغلات كه سرمايه هاي نظام 
آموزش و پرورش است، تأمين ش��ود. با اين تفاسير چه 
در دفاع و چه در انتق��اد از اين مصوبه بايد اثرات مثبت و 

نگراني ها از يكديگر جدا و در جاي خود بحث شود. 
وزير اسبق آموزش و پرورش در پاسخ به اين سؤال كه راه 
اقناع افكار عمومي كه معتقد است قانونگذار هميشه راهي 

براي دور زدن قانون در نظر دارد، چيست، گفت: تجربيات 
گذش��ته نگراني هاي موجود را درباره نح��وه اجراي اين 
مصوبه تقويت مي كند. در اين شرايط دولت بايد از طريق 
آيين نامه ها و شيوه نامه هاي اجرايي به نگراني هاي افكار 
عمومي پاسخ دهد. شيوه نامه اجرايي بايد تمامي راه هاي 

خطا و انحراف در مسير اجراي مصوبه را مسدود كند. 
 يك نگراني مهم!

به گفته بطحايي، مسئله نگران  كننده اي كه درباره موضوع 
مولدس��ازي املاك آموزش و پرورش وج��ود دارد، اين 
است كه حدود 50 درصد ساختمان هاي مدارس توسط 
خيرين ساخته می شود و در اختيار دولت قرار مي گيرد و 
دغدغه مندان نگران هستند كه دولت اين مدارس را در 
راستاي مولدس��ازي املاك آموزش و پرورش بفروشد و 

پول به دست آمده در مسير ديگري هزينه شود. 
وي با تأكيد بر اينكه در اين ب��اره دولت بايد در آيين نامه 

اجرايي به خيرين اطمينان دهد، گف��ت: اگر چه امروز 
مدارسي را داريم كه توسط خيرين س��اخته شدند، اما 
دانش آموز ندارند و عملًا مورد استفاده نيستند، اما نبايد 
بهانه اي براي فروش بدون درنظ��ر گرفتن نظر خيرين 
باش��د.  وزير اس��بق آموزش و پرورش ادامه داد: راه حل 
اين اس��ت كه اگر ملكي خيرساز در فهرست مولدسازي 
قرار گرفت، دولت بايد با نظر خيرين آن ملك را به فروش 
برساند و مجدداً با نظر و توافق خيرين پول به دست آمده 
را در منطقه اي كه خيرين صلاح بدانند صرف س��اخت 
و ساز فضاي آموزشي و پرورش��ي كند. به عبارت ديگر 
بايد از خيرين به عنوان مش��اوران اجراي��ي اين مصوبه 

استفاده شود. 
وي تصريح كرد: مس��ئولان بايد قدردان ظرفيت جامعه 
خيرين مدرسه ساز باشند  و نبايد در مسير اجراي مصوبه 
مولدس��ازي به نحوي تصميم گيري كنن��د كه جامعه 
خيرين مدرسه ساز دست از مدرسه س��ازي بكشند كه 
در اين صورت حوزه عمراني آموزش و پرورش با چالش 
جدي مواجه خواهد ش��د و مولدسازي نه تنها گرهي باز 
نمي كند، بلكه ضربه س��نگين و مخربي را به آموزش و 

پرورش وارد می كند. 
بطحايي در پايان خاطر نش��ان كرد: فراموش نكنيم 
كه اين مصوبه براي احيا ی س��رمايه هاي بلااستفاده 
آموزش و پ��رورش بس��يار كارآمد اس��ت. اكنون در 
برخي مناط��ق اردوگاه هايي را داريم ك��ه ديگر مورد 
استفاده دانش آموزان نيست و متأسفانه به محل ييلاق 
مسئولان تغيير كرده  است. اين در حالي است كه در آن 
منطقه مدارسي را كه ناايمن و دچار كمبود تجهيزات 
هستند، داريم. در چنين شرايطي مصوبه مولدسازي با 
فروش اين فضاها و هزينه كردن پول به دست آمده در 
راستاي نيازهاي دانش آموزان مي تواند اقدام صحيح و 

قابل دفاعي باشد. 

پول كارهاي نكرده  در جیب مدارس!
وضعيت دستور رئيس قوه قضائيه در بازگرداندن پول های اضافی مدارس به والدين در گفت وگوی »جوان« با مسئولان و اوليا

اكثر مدارس غيردولتي به صورت خودمختار اداره مي شوند و به كسي بابت كارهايشان پاسخگو نيستند

 مشاور مدير عامل سازمان بيمه سلامت ايران در امور همكاري هاي 
بين بخش��ي گفت: كودكان كمتر از 14 سال در سازمان بيمه سلامت 

ايران تحت پوشش بيمه درماني و پيشگيري دندانپزشكي هستند. 
رئيس س��ازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه مشاركت هاي 
مردمي با بيان اينكه پيش ثبت نام در مدارس غيردولتي تخلف نيست، 
گفت: 110 هزار مدرسه در كش��ور وجود دارد كه از بين آنها 18 هزار 

مدرسه غيردولتي است. 

عرضه املاك شهرداري تهران 
در بورس كالا

مدير عامل س�ازمان املاك و مستغلات ش�هرداري تهران گفت: 
هر ملك متعلق به شهرداري تهران بس�ته به ظرفيتي كه دارد يا 
وارد بورس كالا ش�ده يا براي تهاتر با طلبکاران هزينه مي ش�ود. 
ابوذر مختاري، مدير عامل سازمان املاك و مستغلات شهرداري تهران 
با بيان اينكه كميته شناس��ايي املاك در مناطق پايتخت فعال است، 
گفت: درصد املاك شهرداري كه شهرداري از آن خبر ندارد، بسيار كم 
است. به هر حال شهر تهران بزرگ و شهرداري نيز قدمت زيادي دارد و 
ممكن است اساساً اطلاعي نداشته باشيم كه اين پلاك براي شهرداري 
است؛ البته بايد تأكيد كنم كه اين املاك، جزو املاك مولد شهرداري 
تهران نيست و اين پلاك هاي غيرمولد هستند كه ممكن است متعلق به 

شهرداري تهران باشد، اما اسناد آن را در اختيار نداشته باشيم. 
مختاري در مورد مولدسازي املاك در شهرداري تهران با بيان اينكه 
هيچ پلاكي را تا وقتي بارگذاري كامل نش��ود، نمي فروشيم، افزود: ما 
خام فروشي نداريم و نگاهمان در مديريت شهري جديد اين است كه 
اگر قرار است ملكي به كميس��يون ماده 5 يا. . . برود، پيش از فروش يا 
واگذاري اين فرآيند را در راستاي افزايش ارزش افزوده انجام دهيم و 
بعد از آن ملك ارزيابي مي شود تا با شرايط جديد بارگذاري شده براي 

ليست فروش آماده و براي مشاركت از آن استفاده شود. 
وي با بيان اينكه ما اين پيشنهاد را به بس��ياري از دستگاه ها داديم كه 
املاكشان را خام نفروشند، بلكه شهرداري شرايطي را براي ملك شان 
فراهم مي كند تا بعد از رعايت ضوابط شهرس��ازي، ملك مولد شود و 
بعد بفروشند، گفت: املاك اين دس��تگاه ها بيت المال است، نه اينكه 
خام ملك را بفروش��ند و بعد مالك جديد مراحل شهرس��ازي را براي 

مولدسازي طی كند  و ارزش افزوده ملك افزايش يابد. 
مدير عامل س��ازمان املاك و مس��تغلات ش��هرداري تهران در مورد 
مشكلات پيش آمده براي املاك فروخته شده شهرداري در بورس كالا 
و شكايت خريداران نيز توضيح داد: هيچ شكايتي نداريم و املاك را به 
فروش رسانديم و صورتجلس��ه تحويل را به آنها ارائه كرديم و در حال 
حاضر در فرآيند فرم دو امضايي است كه بعد از آن به دفترخانه معرفي 
خواهند شد و سند املاك به مالكان جديد منتقل مي شود؛ نه خسارتي 
از ما گرفتند و نه شهرداري خس��ارتي پرداخت كرد و بر اساس توافق 

املاك را تحويل می دهيم و سند را منتقل مي كنيم. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه چند ملك ديگر شهرداري تهران در بورس 
عرضه مي شود، افزود: هرملكي بسته به ظرفيتي كه دارد يا وارد بورس 
كالا شده يا براي تهاتر با طلبكاران هزينه مي ش��ود، چراكه به تازگي 
ش��هرداري تهران اجازه فروش يك ملك به ارزش هزارو530 ميليارد 
تومان از ش��ورا را گرفته و قطعاً اين نوع ملك ها را نمي توان در بورس 
عرضه كرد؛ بلكه بايد وارد فاز تهاتر با طلبكاران شهرداري تهران شود. 

۲۴۰۰ نقطه حوزه سلامت
 فاقد زيرساخت هاي ارتباطي هستند

رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات وزارت بهداشت گفت: يکي از 
مشکلات در مس�ير تکميل پرونده الکترونيك سلامت، پزشکي 
خانواده و نظام ارجاع مربوط به زيرس�اخت هاي ارتباطي اس�ت، 
به گونه اي كه 2 هزار و ۴۰۹ نقطه حوزه سلامت، فاقد زيرساخت هاي 
ارتباطي هستند كه اين موارد از س�وي وزارت بهداشت به وزارت 
ارتباطات اعلام و مش�کل تعدادي از اين نقاط، برطرف شده است. 
سيد رضا مظهري، رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات وزارت بهداشت 
گفت: عمده اطلاعات حوزه سلامت در حيطه پزشكي خانواده و نظام 
ارجاع از سه منبع HIS )سيس��تم اطلاعات بيمارستاني(، نسخه هاي 
سرپايي و سامانه هاي چهارگانه بهداشت شامل ناب، پارسا، سينا و سيب 

جمع آوري مي شود. 
وي گفت: يكي از مشكلات در مسير تكميل پرونده الكترونيك سلامت، 
پزشكي خانواده و نظام ارجاع مربوط به زيرساخت هاي ارتباطي است، 
به گونه اي كه 2 هزار و 40۹ نقطه حوزه سلامت، فاقد زيرساخت هاي 
ارتباطي هس��تند كه اين موارد از س��وي وزارت بهداش��ت به وزارت 

ارتباطات اعلام و مشكل تعدادي از اين نقاط، برطرف شده است. 
رئيس مركز آمار و فناوري اطلاعات وزارت بهداشت خاطر نشان كرد: در 
سامانه ارجاع الكترونيك، امكانات بسيار خوبي براي تشخيص، ويزيت 
و آزمايش ها و همچنين ارجاع به يك متخصص يا فوق تخصص ديگر 
در نظر گرفته شده است. در وزارت بهداشت، پنل ميان ابزار نوبت دهي 
الكترونيك براي بيش از ۶00 بيمارستان ايجاد شده است و امكان رصد 

نوبت هاي الكترونيكي در تمام بيمارستان هاي كشور نيز وجود دارد. 
بنابراعلام وبدا، وي گفت: آمار و فناوري اطلاعات براي اجراي پزشكي 
خانواده و نظام ارجاع، همانند س��تون فقرات است و هماهنگي بسيار 
خوبي براي اجراي اين دو طرح ملي و سراسري با معاونت هاي بهداشت 

و درمان وزارت بهداشت ايجاد شده است. 

حسین سروقامت

آيا شما از جمله كساني هستيد كه والديني پير دارند، يا افرادي 
كهنسال، اطرافشان را احاطه كرده اند؟

اگر پاسخ مثبت است، چگونه با آنها تعامل مي كنيد؟ 
از دريچه ديدگان خود به آنان نگريسته ايد، با معيارهاي امروز، 
ديروز آنان را مي سنجيد؟ يا خودتان را فهميده پنداشته ايد، 

آنان را از رده خارج مي دانيد؟
كهنسالان در گذش�ته، حال و آينده زندگي مي كنند؛ بر مدار 

آرامش و نگراني يا واقع بيني و خيال پردازي!
پس تند نرويد و تعامل با آنان را مهارتي آموختني و نشانه بلوغ 
ش�خصيت آدمي بدانيد. . . و البته فيلم »پ�در« به كارگرداني 
فلوريان زلر را ببينيد و از بازي درخشان آنتوني هاپکينز لذت 

ببريد. 
حداقل كار اين فيلم، ش�وك جدي ذهني و عاطفي است كه بر 

شخصيت شما وارد مي كند. 
»پدر« دو جايزه اسکار برده، اما زيبايي آن براي اصالت مداراني 

كه ارزش كهنسالان را مي دانند، پايان ناپذير است!
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سيدمحمد بطحايي در گفت وگو با »جوان«:

دولت بايد از ظرفيت خيرين در اجراي مصوبه مولدسازي استفاده كند
محسن پورعرب
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مهسا گربندي
  گزارش یک


